
POR 2007-2013

ADR Sud-Muntenia: proiecte depuse
de 6 miliarde lei, valoare contractatã
de 3,3 miliarde lei
(Interviu cu Liviu Muºat, directorul ADR Sud-Muntenia)

Reporter: În ce mod s-a dezvol-
tat regiunea în ultimul an?

Liviu Muºat: Prin activitatea in-
stituþiei noastre, încercãm sã fim
un sprijin real, în special pentru ad-
ministraþia publicã localã, dar din
ce în ce mai mult dorim sã ne în-
dreptãm ºi spre mediul de afaceri.
Pentru perioada urmãtoare vom fi
preocupaþi sã identificãm ºi sã
încurajãm cât mai multe asemenea
proiecte. Prin modul în care insti-
tuþia noastrã ºi-a desfãºurat activi-
tatea, în cei ºapte ani în care s-a
derulat Programul Operaþional Re-
gional 2007-2013, dar ºi Programul
Operaþional Sectorial „Creºterea
Competitivitãþii Economice" în ul-
timii trei ani, precum ºi în anii ante-
riori - pentru cã nu trebuie uitat cã
noi activãm din anul 1999 -, am
ajuns la un grad de încredere
însemnat ºi sperãm sã fim utili, în
continuare, pentru comunitãþile
locale din regiunea Sud-Muntenia.

De asemenea, în cadrul Agenþiei
avem un departament - Serviciul
Dezvoltare -, care se ocupã de im-
plementarea proiectelor cu finan-
þare europeanã, în momentul de
faþã fiind implicaþi în ºapte astfel
de proiecte.

Totodatã, în urma experienþei
acumulate de-a lungul mai multor
perioade de programare, Agenþia
are expertizã în constituirea baze-
lor de date, efectuarea de studii ºi

analize globale ºi sectoriale privind
situaþia ºi evoluþia economico-so-
cialã a regiunii.

Reporter: Ce proiecte sunt în des-
fãºurare ºi care sunt proiectele
prioritare?

Liviu Muºat: Pânã la finalul lunii
iulie au fost finalizate 31 de proiec-
te din Programul Operaþional Re-
gional 2007-2013, cu o valoare to-
talã de 752.484.288,03 lei, din care
488.147.659,43lei sunt fonduri
FEDR, iar 96.757.390,94 lei provin
din bugetul de stat. Pânã la 1 no-
iembrie sunt programate pentru fi-
nalizare încã 21 de proiecte cu o
valoare totalã de 451.553.082,19
lei, urmând ca pânã în data de 31
dec 2018 sã se finalizeze încã 5
proiecte, cu valoare totalã de
394.806.812,29 lei. Acestea vizeazã
aproape toate domeniile de inter-
venþie din program, excepþie

fãcând DMI 3.3 ºi 4.3 (linii de finan-
þare destinate îmbunãtãþirii capa-
citãþii de rãspuns în situaþii de ur-
genþã ºi dezvoltãrii IMM-urilor).

Reporter: Ce estimaþi pentru pe-
rioada care urmeazã?

Liviu Muºat: În noul POR nu mai
este obligatoriu criteriul „primul
venit, primul servit". Totuºi, vor
exista sesiuni cu termen limitã de
depunere a proiectelor, în anumite
limite bugetare, dupã care vor fi
evaluate în baza unor grile trans-
parente ºi vor fi ierarhizate în ordi-
nea punctajului obþinut. Astfel, vor
fi prioritizate proiectele care vor fi
mai bine realizate din punct de ve-
dere tehnic ºi cu impact important
în comunitãþile respective.

Proiectele incluse în strategiile
integrate de dezvoltare urbanã vor
fi finanþate cu prioritate. Pentru
administraþia localã este o bunã

oportunitate ca sã-ºi rezolve unele
probleme edilitare. Eu m-aº bucura
sã vãd cã industria alimentarã este
în centrul atenþiei administraþiei
locale, dar ºi a mediului de afaceri.
În felul acesta, putem sã valorifi-
cãm potenþialul agricol din zona
noastrã. Este foarte important sã
vedem în ce mod un proiect acce-
sat de administraþia localã sau de
agenþii economici contribuie la
dezvoltarea economicã pe termen
lung a comunitãþii respective.

De aceea, în primul rând ne dorim
sã absorbim cât mai mulþi bani din
noul program. Apoi ne vom conti-
nua activitatea în coordonatele
ºtiute în domeniul programãrii ºi
planificãrii regionale, promovãrii re-
giunii ºi dezvoltãrii de parteneriate
locale.

Reporter: Care este valoarea fon-
durilor UE atrase în 2015?
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ADR Sud-Muntenia a avut proiecte

depuse de 6 miliarde lei, prin POR

2007-2013, valoare contractatã

fiind de 3,3 miliarde lei, dupã cum

ne-a spus Liviu Muºat, directorul

Agenþiei.

Domnia sa ne-a vorbit, într-un inter-

viu, despre regiunea pe care o re-

prezintã ºi despre proiectele euro-

pene implementate ºi care urmeazã

sã fie contractate.

Fonduri europene



Liviu Muºat: În 2015 nu au fost
atrase fonduri noi. Liniile de finan-
þare din noul program au fost lan-
sate în primul trimestru al anului
2016, aºa încât în anul precedent
au fost implementate proiectele fi-
nanþate din exerciþiul financiar
2007-2013.

Anul acesta au fost lansate pri-
mele apeluri de proiecte din Pro-
gramul Operaþ ional Regional
2014-2020 - pentru creºterea efi-
cienþei energetice în clãdiri rezi-
denþiale, unde sunt disponibile
57,34 milioane de euro; pentru
îmbunãtãþirea mediului urban ºi
conservarea, protejarea ºi valorifi-
carea durabilã a patrimoniului cul-
tural, unde avem alocate fonduri
de 52,69 milioane de euro; pentru
îmbunãtãþirea infrastructurii de
transport, regiunea noastrã având
o alocare de 125 de milioane de
euro, pentru dezvoltarea infra-
structurii de turism, unde suma de
bani alocatã este ceva mai micã,
respectiv 15,32 milioane de euro ºi
pentru dezvoltarea microîntre-
prinderilor cu o alocare de 36,85
milioane euro.

Reporter: Cate proiecte au fost
realizate din fondurile alocate în

exerciþiul bugetar 2007-2013? Care
este valoarea totalã a acestora ºi
care au fost cele mai importante?

Liviu Muºat: La nivelul regiunii
Sud-Muntenia, în cadrul Progra-
m u lu i Ope r aþ i onal R e g i onal
2007-2013 au fost depuse aproape
1.300 de proiecte, iar pentru peste
jumãtate dintre ele au fost semna-
te contracte de finanþare. Valoarea
solicitatã a proiectelor depuse era
de 6 miliarde lei, iar cea contracta-
tã a fost de 3,3 miliarde lei. În ceea
ce priveºte domeniile vizate, aces-
tea au fost diverse, având în vede-
re paleta largã de finanþãri specifi-
cã Regio: dezvoltarea urbanã, dez-
voltarea infrastructurii de trans-
port ºi a celei sociale, mediul de
afaceri ºi dezvoltarea turismului.

Reporter: Care este stadiul pro-
iectelor care ar urma sã fie derulate
în cadrul exerciþiului 2014-2020?

Liviu Muºat: Pentru actualul
exerciþiu financiar, ne aflãm într-o
fazã avansatã de realizare a docu-
mentaþiei proiectelor ce vor viza
reabilitarea ºi modernizarea infra-
structurii de transport.

(continuare în pagina 40)
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Colectivul ADR Sud Muntenia

Sediul ADR Sud Muntenia

1. Câmpulung (Argeº) - Consolidarea ºi reabilitarea Colegiului Pedagogic
Carol I (stânga sus)

2. Cãlãraºi - Reabilitarea, modernizarea ºi echiparea Ambulatoriului
Integrat al Spitalului Judeþean de Urgenþã Cãlãraºi (stânga jos)

3. Sinaia (Prahova) - Reabilitarea infrastructurii publice urbane (dreapta sus)



(urmare din pagina 39)

Regiunea noastrã a fost datã ca
exemplu pentru modul în care re-
prezentanþii judeþelor au colaborat
pentru realizarea unor proiecte pri-
vind infrastructura de transport,
pentru a asigura conectivitate la
marile artere rutiere naþionale ºi eu-
ropene ce traverseazã þara noastrã.
În momentul de faþã, regiunea Sud
Muntenia are trei trasee mari, pro-
puse sã fie finanþate prin Axa de in-
frastructurã de transport. Primul
traseu va avea 113 km ºi va trece
prin judeþele Giurgiu, Teleorman ºi
Argeº; al doilea traseu, de 160 km,
va parcurge judeþele Cãlãraºi, Ialo-
miþa ºi Prahova; iar al treilea, de 77
km, va lega judeþele Prahova ºi
Dâmboviþa. Este un prim pas al co-
laborãrii dintre administraþiile jude-
þelor, care sper cã va continua ºi pe
celelalte axe ale noului POR. Admi-
nistraþia ºi-a dat seama cã are mai
multe ºanse de reuºitã promovând
proiecte europene în parteneriat.

Reporter: Ce probleme întâmpi-
naþi în activitatea dumneavoastrã?

Liviu Muºat: Existã trei tipuri de
probleme ce au afectat derularea
proiectelor în programul 2007-
2013. Noi le-am clasificat în proble-
me de naturã juridicã, financiarã ºi
tehnicã. Cele de naturã juridicã þin
de modul în care sunt întocmite li-
citaþiile ºi de modul cum se des-
fãºoarã acestea. Existã cazuri cele-
bre de contestaþii ºi procese care
dureazã ani întregi ºi care opresc,
întârzie nejustificat, insurmontabil
aproape, proiectele. Apoi sunt pro-
bleme de naturã tehnicã, ºi aici mã
refer la calitatea studiilor de fezabi-
litate ºi a proiectelor ce sunt fãcute
de cãtre beneficiari, de fapt de niºte
firme de consultanþã pentru benefi-
ciari. Greºelile din aceste proiecte
împiedicã foarte mult derularea în
condiþii optime a acestora. ªi mai
sunt problemele de naturã finan-
ciarã. Am traversat o perioadã fi-
nanciarã dificilã, programul s-a su-
prapus acestei perioade. Probleme-
le nu puteau sã ocoleascã imple-
mentarea proiectelor în regiunea
Sud Muntenia. Au fost lucrãri atri-
buite unor constructori care, din
pãcate, au intrat în faliment, în inca-
pacitate de platã. Acest lucru a
întârziat nepermis derularea inve-
stiþiilor. Din pãcate, aceste proble-
me de naturã financiarã sunt foarte
greu de combãtut, dar ne putem
axa pe evitarea problemelor de na-
turã juridicã, în sensul realizãrii unei

documentaþii de achiziþie cât mai ri-
guroasã, ca sã dãm cât mai puþin loc
de interpretare potenþialilor aplican-
þi ºi care se vãd nedreptãþiþi de mo-
dul cum s-a organizat licitaþia respec-
tivã. Putem sã ne axãm pe calitatea
documentelor de proiectare. Nicio-
datã sumele plãtite pentru realizarea
unui proiect de calitate nu sunt prea
mari, având în vedere cã ne pot scuti
de multe neplãceri.

Reporter: Care credeþi ca ar fi so-
luþiile pentru rezolvarea acestor
neajunsuri?

Liviu Muºat: Solicitanþii sã nu
aplice pe programe europene pen-
tru a accesa fonduri nerambursabi-
le dacã nu au identificat o nevoie
realã ce poate fi soluþionatã prin
proiectul pe care doresc sã îl reali-
zeze ºi dacã acesta nu aduce un
plus economic. Orice proiect ce re-
zolvã o problemã de naturã econo-
micã, la rândul lui, poate crea noi
premise pentru proiectele de natu-
rã socialã. Mediul de afaceri trebu-
ie încurajat, deoarece acesta aduce
bani pentru susþinerea comunitãþi-
lor locale. Proiectele trebuie sã fie
bine realizate. Astfel, cu cât calita-
tea documentaþiei tehnice este
mai bunã, cu atât problemele
întâmpinate pe perioada derulãrii
proiectului sunt mai reduse. Le re-
comand potenþialilor beneficiari sã
îºi aleagã cu multã atenþie firma de
consultanþã. Aceasta trebuie sã
aibã un anumit prestigiu pe piaþã,
un bun palmares ºi sã aibã oameni
bine pregãtiþi în domeniul achiziþii-
lor publice. Totodatã, le sugerez re-
prezentanþilor comunitãþilor locale
sã îºi creeze strategiile de dezvolta-
re în baza unor parteneriate.

Reporter: Cum apreciaþi legisla-
þia din domeniu ºi ce lipsuri are
aceasta?

Liviu Muºat: În noul program,
contractul de finanþare se poate
semna la nivel de studiu de fezabi-
litate sau de documentaþie de avi-
zare a lucrãrilor de intervenþii,
urmând ca beneficiarul sã scoatã la
licitaþie atât proiectarea, cât ºi exe-
cuþia. Dacã se liciteazã la pachet,
atunci nu mai apar divergenþele
dintre proiectant ºi constructor,
aceºtia fiind nevoiþi sã se punã de
comun acord în realizarea lucrãrii.
Acest aspect poate fi un avantaj
major pentru proiectele ce se vor
executa. De asemenea, aºteptãm
modificãri la legislaþia privind achi-
ziþiile publice.

Reporter: Mulþumesc!
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Judeþul Dâmboviþa - Reabilitarea ºi modernizarea infrastructurii
tehnice pentru creºterea potenþialului turistic al Peºterii Ialomiþei

din masivul Bucegi

Topoloveni (Argeº) - Consolidarea, restaurarea ºi valorificarea
turisticã a Bisericii Sfinþii Arhangheli Mihail ºi Gavril Inuri

Fonduri europene


